
ŠTUDIJSKA KNJIŽNICA 
KRANJ,Titov trg

Ureja uredniški 
odbor — Glavni 
in odg. urednik 
Jože štular — 
tel. 22-111, lok. 
82 — Tisk in 
klišeji CP »Go
renjski tisk«

GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA TOVARNE GUMIJEVIH IZDELKOV SAVA KRANJ

LETO VIL — ŠTEVILKA 13 KRANJ, 14. JULIJA 1967

II. kongres sindikata delavcev industrije in rudarstva:

Več pozornosti neposrednim 
proizvajalcem in samoupravljanju 

po delovnih enotah
V prejšnji številki smo vas s svojimi subjektivnimi težnjami ne ni seji. Predsedniki-komisij, ki so 

kratko vestjo obvestili o II. kon- dovoljujejo sodelovanja delavcev skupno s člani delovnih predsed- 
gresu sindikata delavcev industrije -pri odločanju o delu, delitvi do- štev pripravili poročila o razpra- 
in rudarstva. Materialov s -tega hodka idr. Žal je bilo med raz- vah, so predlagali delegatom za- 
širokega razgovora sindikalnih de
lavcev je toliko, da bi bili pre
malo dve izredni številki, zato 
bom skušal res najbolj zgoščeno 
povedati bistvene misli, ki so jih 
izrekli v referatu in razpravah 
udeleženci kongrsea.

Delo kongresa je bilo razdeljeno 
na tri dele: -Prvi dan dopoldan 
smo na plenarnem zasedanju po
slušali referat predsednika Milana 
Rukavine - Šaina: nekatere osnovne 
naloge sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Jugoslavije v 
izvajanju reforme, nadaljnjem 
razvoju delavskega samoupravlja
nja in rasti življenjskega stan
darda.

Priprave na kongres so -se pri
čele nekaj mesecev pred njegovim 
začetkom. Nekaj sto strani mate
rialov — tez, referatov, predlogov, 
zaključkov in spremembe statuta 
— je nastalo na osnovi širokih 
diskusij -in razgovorov tpo sindi
kalnih organizacijah, podružnicah 
in kolektivih. Tako je nastala ši
roka osnova dela kongresa, ki je 
27. junija popoldan in 28. junija 
dopoldan delal v treh komisijah:

— Delovni človek v uresničeva
nju reforme, razvoju samouprav
ljanja in uporabi dohodka;

— Družbeni in materialni po
goji življenja i-n dela delavcev v 
industriji in rudarstvu;

— Izobraževanje — eden izmed

Četudi za nekaj minut — razgovori na delovnih mestih so dostikrat 
koristni — na sliki: zbor delavcev v DE premazovalnica

pravami tudi nekaj takih, ki niso 
sodile na kongres. Nekateri so 
pripovedovali o manjših težavah, 
ki bi jih morali rešiti v kolektivih 
in delovnih organizacijah. V prvi 
komisiji je sodelovalo več delega
tov iz Slovenije: Metka Friškovec, 
Tekstilindus Kranj, o problemih v 
tekstilni industriji, Jože Globač- 
nik, Republiški odbor sindikata

ključke in dogovore. Z nekateri
mi pripombami in dopolnitvami 
je kongres v celoti zaključne do
kumente sprejel in -bodo služili 
predsedstvom, republiškim odbo
rom in sindikalnim podružnicam 
kot vodilo pri njihovem nadalj
njem delu.

Splošno vzeto je kongres v ce
loti uspel, čeprav je -bilo nekaj 
pomanjkljivosti. Delegati, ki so s 
svoja ali pa mnenja svojih ko
lektivov velikokrat povedali kar 
iz parterja, so enoglasno osvojili 
mnenje, da so v delovnih organi
zacijah, občinskih, republiških in 
zveznih organih še pomanjkljivo
sti, -ki zavirajo hitrejši razvoj de
lavskega samoupravljanja, realno 
delitve dohodka in hitrejši dvig 
standarda. In poudarjeno je bilo, 
da bo moral prav sindikat delav
cev industrije in rudarstva pri 
reševanju vseh teh nalog dosti 
več narediti kot doslej. Skupen 
dogovor vseh delegatov je bil, naj 
se z vsemi materiali, diskusijami 
in referati seznanijo naši najvišji 
vladni organi. Kongres je na kon
cu sprejel tudi resolucijo, ki naj
ostreje obsoja izraelsko agresijo 
in daje vso podporo izjavi pred
sednika republike ter izraža popol
no solidarnost jugoslovanskih na
rodov do arabskih -narodov.

JOŽE ŠTULAR

Več samoupravljanja v delovne enote — na sliki: konfekcija cevi

odločilnih faktorjev hitrejšega raz
voja gospodarstva in napredka 
družbenih odnosov.

Največ referentov je prijavilo 
svoje razprave za 1. komisijo. Pri
bližno trideset jih je razpravljalo 
o težavah delavcev — samouprav- 
Ijalcev. Zanimivo je bilo poslušati 
nekatere referente, ko so referat 
pogumno podprli s konkretnimi 
primeri, ko se morajo delavci še 
boriti za osnovne pravice samo- 
upravljalcev, ko se morajo postav
ljati v bran posameznikom, ki s

delavcev industrije in rudarstva 
Ljubljana, o delu odbora, ing. Du
lar o položaju elektroindustrije v 
Sloveniji.

Za drugo in tretjo komisijo je 
bilo dosti manj prijavljenih refe
rentov kot za -prvo. V drugi je 
imela svoj referat o družbenem 
standardu delovnih ljudi delegat
ka iz Nove Gorice, v tretji pa je 
sodeloval ing. Vida z referatom: 
Izobraževanje in samoupravljanje. 
Po končanem delu komisij se je 
kongres ponovno sestal na plenar-

v prihodnji številki:

pred dopustom

ne tako, tovariši

nagradna skandinavska 
križanka

kako bomo gradili 

kako smo delali 

Micka Gumica 

šport

Delavski svet podjetja 
In upravni odbor 

sprejemata programe dela
V eni zadnjih številk našega 

glasila smo pisali o tem, da bo 
treba nujno pripraviti programe 
dela delavskega sveta podjetja in 
upravnega odbora. Programa naj 
bi bila osnova za delo teh dveh 
samoupravnih organov, obenem pa 
bi bila tudi v pomoč strokovnim 
službam, ki posredujejo ali pred
lagajo posamezne zadeve v raz
pravo in odločanje.

Prav te dni, na zadnjih sejah DS 
in UO, sta bila omenjena progra
ma sprejeta, zato smo naprosili 
tov. Rakovca Francija, organiza
torja upravljanja, za informacijo 
o tem. Pripravil je naslednji se
stavek:

Na osnovi določil statuta in 
predlogov strokovnih služb je 
ekonomsko-organizacijska služba 
izdelala predlog programa dela za 
delavski svet in upravni odbor 
podjetja. Organa upravljanja sta, 
Z manjšimi spremembami, pred
loga programa dela sprejela.

Vsak program točno določa, 
kdaj bo posamezni organ uprav
ljanja na svoji seji razpravljal o 
določeni zadevi. Hkrati pa to tudi 
pomeni, da mora za posamezno 
zadevo strokovna služba pripraviti 
material in ga dati tudi toliko 
časa na vpogled članom določene
ga organa upravljanja, kot to do
ločajo njihovi poslovniki dela.

Tako sestavljen program dela, ki 
določa področje (ki ga bo delav
ski svet ali pa upravni odbor pod
jetja obravnaval), strokovno služ
bo (ki mora pripraviti strokovno 
obdelani material) in rok, do kdaj 
mora biti posamezna zadeva na
rejena, omogoča vsakemu članu 
teh dveh organov upravljanja, da 
že vnaprej ve, kaj bo v posamez
nem mesecu — do aprila 1968. leta 
— organ, katerega član je, obrav
naval.

Istočasno pa je to tudi zadolži
tev (in pripomoček) za strokovne 
službe (s tem pa seveda tudi za 
strokovne delavce), da do navede
nih rokov, ki so v programu, opra
vijo določeno delo.

S tem programom dela bosta 
ta dva organa upravljanja dosti 
laže ugotavljala, kako izvršujeta 
svoje delo in tudi to, če strokov
ne službe opravljajo svoje osnovne 
naloge v določenem roku.

Nazadnje je potrebno povedati 
tudi to, da vsak od omenjenih 
programov dela obsega samo tiste 
zadeve iz posameznih področij, ki 
jih je možno programirati, prav 
gotovo pa bo na dnevnih redih sej 
tako delavskega sveta kot uprav
nega odbora podjetja še marsikaj 
drugega, česar zdaj zaradi kakrš
nihkoli vzrokov ni možno planirati 
vnaprej.

Franci Rakovec

V nekaj stavkih • v nekaj...
• DS podjetja je na svoji 3. seji odobril predlog, da dobi 28 članov 

našega kolektiva, ki si gradijo svoje hiše ali pa nameravajo odku
piti stanovanja 23,550.000,— S din posojila.

• DS je sklenil, da se pri poklicni gumarski šoli ustanovi sklad »Bra
tov Ribar«. Učenec, ki prejme značko za odličen uspeh v vseh raz
redih (PGš), lahko po končanem študiju v Savi nadaljuje študij na 
srednji šoli in dobi od podjetja štipendijo.

• V slovenskih časopisih je bilo letos (do 1. VII.) objavljenih osem 
vesti iz Save: o našem statutu, o integraciji, volitvah v organe 
upravljanja, o mladinski prireditvi »Mladina pred mikrofonom«, 
o novih strojili v Savi, razgovor s Pavlo Kovač in Jožetom Kepl- 
cem, ter o proizvodnji vulkolana.
Približno toliko je bilo tudi radijskih vesti o nas.

Šolsko leto 1966/67 
je končano

V zadnjih dneh meseca junija smo v PGš zaključili letošnje šol
sko leto. Da bi delo učencev in šole kot celote med letom lažje spo
znali, bi ob tej priliki poleg učnih uspehov moral omeniti še drugo 
delo, ki prikazuje celotno vzgojno izobraževalno dejavnost učencev, 
stalnih in honorarnih učiteljev. V šolskem letu je bilo opravljenih 
skupno 220 delovnih dni. V tem času so učenci poslušali naslednjo 
obvezno učno snov:

ure v razredih

učni predmet I II a II b skupaj
slovenski jezik 102 71 68 241
zgodov. del. in soc. gibanj 76 — — 76
družb. ekon. vzgoja — 92 100 192
gospod, zemljepis — 51 55 106
ekonom, podjetij 36 34 38 108
zdravstvena vzgoja 34 — — 34
telesna vzgoja 38 36 36 110
higien.-teh. varnost 31 — — 31
strokovno računstvo 98 102 106 306
fizika 51 57 54 162
kemija 32 34 36 122
strojni elementi 38 — — 38
gumarska tehnologija 73 84 86 245
gumarski stroji — 76 71 147
praktično delo 764 784 776 2324

Pri uresničevanju obveznega programa je sodelovalo 6 stalnih in 
14 honorarnih učitlejev, v glavnem strokovnjakov Iz podjetja, ki sc 
jim za pomoč pri izobraževanju mladine In za sodelovanje s šolo, ko 
so poleg rednega dela vestno opravljali tudi to dodatno delo, prav 
lepo zahvaljujem z željo, da bi tudi v bodoče sodelovali s šolo pri 
Izobraževanju mladih strokovnih poklicnih delavcev.

Poleg obveznega učnega programa smo za učence organizirali še:
1. poučevanje tujega Jezika na vsakih 14 dni,
2. dve zdravstveni predavanji za vse učence, pri katerih so spo

znali nevarnosti rakastih in TBC obolenj,
3. tečaj prve pomoči za mladino RK, kjer je sodelovalo 12 učen

cev,
4. dve predavanji s področja prometno-varnoslne vzgoje,
5. štiri predavanja o alpinizmu,
6. dve praktični vaji o uporabi ročnih gasilskih aparatov,
7. Jesenski in spomladanski kros za vse učence,

(Nadaljevanje na 2. strani)



Šolsko leto 1966/67
(Dalje s 1. strani)
8. odprto atletsko prvenstvo šole,
9. dve poučni ekskurziji na Dolenjsko in Notranjsko,

10. mladinske ure za vse razrede po posebnem programu, kjer so 
sodelovali predavatelji Delavske univerze,

11. športno tekmovanje za prvenstvo šole v šahu, namiznem teni
su in streljanju,

12. medšolsko športno tekmovanje s Centrom za blagovni pro
met in Poklicno kovinarsko šolo, kjer so učenci naše šole osvo
jili 3 prva mesta, učenke pa eno prvo mesto,

13. organizirani sta bili 2 večji šolski proslavi in več razrednih. 
Učenci so sodelovali pri proslavi Dneva JLA z aktivom ZB NOV 
naše tovarne. Ogledali so tudi razstavo o nastanku pisave, 
razstavo o Jurčiču in razstavo o Čopu. Obiskovali so gledali
ške predstave v Prešernovem gledališču, kjer je bilo 2/3 učen
cev aboniranih. Prav tako so spoznali partizanske kraje in v 
ta namen obiskali Begunje in Drago.

Več posvetov je bilo z razredno in šolsko skupnostjo, kjer smo 
obravnavali učni uspeh, izostanke od pouka, delovno disciplino, šport
ne dneve, prireditve, proslave in druge šolske probleme.

Z namenom, da bi čimbolj povezali šolo s starši in starše sezna
nili z uspehi učencev, smo pripravili tudi dva roditeljska sestanka, ki 
sta dobro uspela.

To Je groba analiza delovnega programa šole, ki smo ga dokaj 
uspešno uresničili z minimalnimi sredstvi, pač pa z večjo voljo in 
moralno obveznostjo, ki jo od nas terja poklic.

Učni uspeh je povprečen in prepričan sem, da bi lahko bil boljši, 
če bi se učenci zavedali svoje dolžnosti. Težko bi navedel prave vzro
ke za povprečni učni uspeh. Mnenja sem, da učencem primanjkuje 
volje, da imajo preveliko samozavest, da se preveč hitro zadovoljijo 
s površnim znanjem, da pri učenju niso dovolj vztrajni in sistema
tični, da vse preveč odlašajo na jutrišnji dan, da ne poznajo utrjenih 
delovnih navad ipd. S tem bi rad opozoril vse, da je učenje trdo delo, 
pri katerem se mora vsak zavestno odreči marsikateri potrebi in že
lji, če hoče biti uspešen.

Svoje mnenje bi utemeljil z naslednjimi podatki:
Uspeh ob koncu šolskega leta:

razred
učen. uspešno končali ^maJ0 popravni n;so [zdelali 
štev. štev. c/o štev/ o/o 5tev- 6/o

I. 28 16 57,14 12 42,86 — —
II. 31 20 64,52 8 25,80 3 9,68

Ob koncu leta so bili najboljši:
Rudolf Stanko 
Lebon Srečko 
Grebenc Anica 
Ažman Janez 
Juriča Ivanka

pov. ocena 4,50 prvi razred 
pov. ocena 3,91 prvi razred 
pov. ocena 3,90 drugi razred 
pov. ocena 3,73 drugi razred 
pov. ocena 3,63 drugi razred

Edini, ki je po daljšem času dosegel na šoli odličen uspeh, 
učenec prvega razreda Rudolf Stanko.

Uspeh pri zaključnem izpitu:

je

Izdelali odklonjeni odklonjeni
razred prijavili po 3 mesecu po 1 letu

štev. % štev. % štev. %

II. 20 13 65 6 30 1 5
Najboljši pri zaključnem izpitu so bili:
Beičič Miloš pov. ocena 3,75
Grebenc Anica pov. ocena 3,50
Juriča Ivanka pov. ocena 3,50
Ob koncu bi rad poudaril še tole. Vsi se moramo zavedati, da 

šola ne daje znanja samo za danes In jutri, ampak za življenje, če 
hočemo biti življenjski, moramo poleg strokovnih snovi poznati tudi

druge, kot so: literatura, glasba, jezik, geografija. Deloma nam to daje 
šola, še več pa nam da napotkov, kako te stvari spoznati in ostati.

Nagel napredek tehnike in kulture pa zahtevata stalno spoznava
nje novosti, stalno izobraževanje in izpopolnjevanje. Zavedati se mo
ramo, da tisto, kar je danes dobro, bo jutri zastarelo m negospodarsko. 
Jasno nam mora biti, da nihče ne zna vsega in da se povsod in od 
vsakega lahko marsikaj naučimo. Prav to spoznanje bi nam moralo 
biti vodilo za delo in življenje v naši družbeni skupnosti.

JOŽE KOCIJAN

Diplomirali so tehniki III. generacije
Meseca januarja se je za

ključil pouk v tehnični sred
nji šoli. Po tem času so mo
rali ikandidatje opraviti še 
zadnje izpite, s katerimi so 
izpolnili pogoje za opravlja
nje zaključnega izpita. Od 15 
kandidatov je do meseca 
maja izpolnilo te pogoje 8 
kandidatov, 14 jih je v junij
skem roku opravilo tudi 
zaključni izpit. Zaključni iz
pit" so delali na matični šoli 
v Ljubljani in ne v Kranju, 
kakor prejšnje skupine, bil 
pa je tudi obsežnejši in po
polnoma enak kot za redne 
učence tehniških šol.

Zaključni izpit je obsegal:
— seminarsko nalogo, v 

kateri so morali obravnavati 
določen tehnološki proces iz 
proizvodnje, in to teoretično 
in praktično,

— slovensko pismeno nalo
go, pri kateri so izmed treh 
naslovov izbrali enega,

— zagovor seminarske na
loge, kjer so pojasnjevali

svoje trditve v nalogi ali ne
jasnosti v nalogi,

— ustni izpit iz slovenske
ga jezika iz temeljne skupine 
strokovnih predmetov, to je 
iz gumarske tehnologije, gu
marskih strojev in gumarskih 
proizvodov.

Rezultati nam kažejo, da 
so se ikandidatje za zaključni 
izpit dobro pripravili in ga 
tudi uspešno opravili. Tako 
smo z mesecem junijem do
bili v podjetje 9 novih tehni
kov, in to: Pavla Homarja, 
Nika Lutharja, Marijana Mra
ka, Mileta Milivojeviča, Jože
ta Petriča, Jurija Požeka, 
Mirka Požarja in Antona Ve
seliča.

Iz prejšnje generacije pa je 
opravil zaključni izpit za gu
marskega tehnika tudi Jože 
Stele.

Vsem novim tehnikom že
limo v podjetju čimveč de
lovnih uspehov! Čestitkam se 
pridružuje tudi uredniški 
odbor.

Nezgode v juniju
Porazna bilanca nezgod v mesecu juniju nas je ponovno opozorila 

na natančnejše preiskave vzrokov. Te smo si podrobneje ogledali ter 
ugotovili, da v njih prednjačijo več ali manj osebni faktorji, kot so: 
nedisciplina, neodgovoren odnos do dela, morda tudi utrujenost itd.

Kot običajno, tudi danes nava
jamo najprej kratke opise nezgod, 
iz katerih bo morda bralec lahko 
sam ugotovil bistveni vzrok po
škodbe, in sicer:

— P. M. iz avtopnevmatikarne 
se je poškodoval 1. 6. Pri menja
nju kalupov na avtoklavu se je 
cevka, ki usmerja iztočni curek 
vroče vode, obrnila tako, da je 
vrela voda stekla za rokavico ter 
ga opekla po levi roki. Boloval 
je 12 dni.

— P. P. iz tehničnih izdelkov I 
se je poškodoval 3. 6. Ko je čistil 
jermenico, je spustil stroj v tek, 
jermenica in klinasti jermen sta 
potegnila krpo, s katero je čistil, 
za seboj, obenem pa tudi delavčev 
kazalec desne roke.

— B. S. iz velcpnevmatikarne 
se je poškodoval 8. 6. Ko je vzel 
ogrevno cev iz plašča in jo od
ložil na stojalo, ga je voda, ki je 
brizgala iz cevi, opekla po levi 
nogi.

— Z. C. iz delavske restavracije 
se je poškodoval 12. 6. Iz predala, 
v katerem je bil tudi nož, je zla-

Tri nezgode štejemo med opek
line. od katerih pa sta se dve pri
petili v popolnoma normalnih 
okoliščinah (normalne okoliščine 
so tiste, ki se pojavljajo iz dneva 
v dan), medtem ko je tretja po
škodba nastala zaradi eksplozije 
ogrevne duše v oddelku velopnev- 
matikarne. kar je nekaj izrednega, 
saj delavec eksplozije ne more 
predvideti. Vzroka natančno še 
nismo raziskali, ker je bila ne
zgoda prepozno prijavljena.

Dvema nezgodama sta botrovala 
ureza z nožem. Enega je povzro
čil slučajni udarec roke ob nož, 
kar dokazuje, da je bil nož ne
pravilno shranjen oz. ni bil na 
pravem mestu, druga nezgoda pa 
se je pripetila pri rezanju letve 
na zaboju, kar dokazuje, da se je 
za skrajšanje letve uporabljalo 
nepravilno orodje.

Dve poškodbi so povzročili pre
mični strojni deli. Delavca je nam
reč res .poškodoval klinasti jermen, 
vendar menimo, da je vsem jasno, 
da se strojev med obratovanjem 
ne sme čistiti. Poleg tega pa je 
bila jermenica oz. jermen tudi 
dovolj zavarovan, tako da je bila 
poškodba, ko smo raziskovali pra
vi vzrok, precej nejasna, vendar 
nam točnega opisa dogodka ni 
mogel opisati niti neposredni vod
ja niti ndbeden od sodelavcev, 
poškodovanca pa do sedaj še ni
smo zaslišali. Drugo poškodbo pa 
je povzročilo ovojno blago, ki je 
delavca prijelo za palec ter pa
lec potegnilo v stroj.

Kar štiri poškodbe pa je pripi
sati internemu transportu. Dela
vec, ki je med transportom odpe
njal voziček in je z nogo zašel 
med stoječo kolono voz in še ved
no premikajoči odpeti voziček, 
prav gotovo ni upošteval nobenih 
varnostnih ukrepov. Ena od ne
zgod se je pripetila pri naklada
nju eiektrokare, kjer je labilno 
odloženo kolo ponovno zdrknilo 
iz kare in poškodovalo delavca. 
Tudi pri tej nezgodi ne moremo

gal papir, pri tem pa se je vre
zal v mezinec leve roke.

— P. A. iz službe za organiza
cijo proizvodnje — internega 
transporta, se je poškodoval 14. 6. 
Med vožnjo je odpel prazen vo
ziček, v istem trenutku pa je voz
nik viličarja zavrl, odpeti voz pa 
je zaradi vztrajnosti zadel v so
sednji voz in pri tem zadel de
lavca v desno nogo in ga poško
doval.

— R. M. iz mehanične delavni
ce se je poškodoval 15. 6. Med 
mazanjem stroja pa mu je sode
lavec zagnal lopato, ki ga je za
dela v glavo in ga poškodovala.

— D. I. iz nabavne službe se 
je poškodoval 7. 6. Pri navijanju 
jeklene vrvi, ki vleče voz, nalo
žen z vrečami saj iz skladišča, je 
delavec z levo roko ravnal vrv, pri 
tem pa ga je vrv zagrabila in mu 
poškodovala prstanec leve roke.

— L. F. iz avtopnevmatikarne 
se je poškodoval 22. 6. Pri na
meščanju protektorja avtomat 
ni izključil pogona elektromotor
ja, zato je vrteči konfekcijski do

govoriti o tehnični pomanjkljivo
sti. Tretja nezgoda pri internem 
transportu je nastala med trans
portom stroja iz obrata I v obrat 
II. Tej nezgodi pa kot vzrok lah
ko pripišemo tudi tehnično po
manjkljivost, ker za transport ni
so bile urejene ustrezne naprave, 
vendar je bilo v obstoječih oko
liščinah to skoraj nemogoče iz
vesti. Poškodba se je pripetila pri 
transportu stroja iz graverske de
lavnice obrata I na dvorišče, to
rej na stopnicah.

Dve poškodbi so povzročile raz
bite steklenice oz. neurejeni hod
niki v tovarni. Pri prvi poškodbi 
je delavec izgubil ravnotežje, ko 
se je spotaknil ob neki predmet 
med hojo v garderobo. Pri tem 
mu je iz rok padla steklenica, se 
razbila, razbitine pa so poškodo
vale delavca. Menimo, da je glav
ni vzrok tej poškodbi neurejen 
hodnik, kar je pravzaprav po vseh 
naših oddelkih zelo slabo urejeno. 
Druga poškodba pa se je pripe
tila na gladkih in izrabljenih 
stopnicah v upravnem poslopju 
obrata I. Menimo, da niti naj
manjše krivde za omenjeni po
škodbi ne moremo pripisati de
lavcema.

Okvarjene električne instalacije 
so tudi povzročile nezgodo. Elek
trično stikalo namreč ni izključilo 
pogona, ko je delavec stikalo iz
ključil. Pri preiskavi nam je bilo 
pojasnjeno, da se je to že nekaj
krat zgodilo, vendar o tem ni nih
če opozoril vzdrževalca električnih 
naprav. Menimo, da bi v takih 
primerih morali delavci, oz. od
govorni vodje takoj zahtevati od 
vzdrževalcev, da okvare odstra
nijo.

Vzrok nezgode, pri kateri je 
utrpel poškodbo mazalec strojev 
Retelj, menimo, da ni treba po
jasnjevati, saj ga mora bralec 
dovolj nazorno videti v prednjem 
opisu.

Ena nezgoda pa se je pripetila 
na poti v službo, kjer je mopedist

ben delavca potegnil za seboj. Pri 
tem je delavec z brado zadel v 
centrirno kolesje in se poškodo
val.

— R. M. iz prešanih izdelkov I 
se je poškodoval IG. 6. Dela pri 
previjanju ovojnega blaga. V bla
gu je bila luknja, v katero je 
vtaknil palec desne roke. Ker se 
blago navija, mu je ovojno blago 
potegnilo tudi palec, s katerim je 
zadel v jedro in si ga zlomil.

■— J. A. iz prevleke valjev se 
je poškodoval 23. 6. S sodelavcem 
sta nakladala na voz železna jedra 
za bandaže. Eno od koles je po
škodovanec nepravilno odložil, za
to se je zvalilo proti robu ter 
padlo na tla in ga poškodovalo na 
levo nogo.

— K. J. iz avtopnevmatikarne 
se je poškodoval 26. 6. Po konča
nem delu je odšel v garderobo. 
S seboj je odnesel steklenico. Ta 
mu je med potjo padla na tla, on 
pa jo je še hotel ujeti, vendar se 
je steklenica prej razbila, zato 
je s prstancem desne roke udaril 
po razbitini in se vrezal.

— P. M. iz elektrodelavnice se 
je poškodoval 15. 6. Iz graverske 
delavnice so nesli stroj po stopni
cah štirje delavci. Poškodovanec 
P. se je držal z eno roko lesene 
ograje na stopnicah, ki se je ne
koliko nagnila, zato mu je leva 
noga klecnila ,in zadela v stroj.

— S. J. iz razvojno tehnološke 
službe se je poškodoval 26. 6. S 
sodelavcem sta se peljala z mo
pedom v službo. Predno sta za
vila na glavno cesto, ju je na pe
sku spodneslo, tako da sta padla. 
Pri tem si je imenovani izpahnil 
levo roko v zapestju.

— R. I. iz službe 'kakovosti se 
je poškodoval 15. 6. Pri lesenem 
zaboju je rezal predolgo letvo. Pri 
tem se je vrezal v palec leve ro
ke.

— S. J. iz gumarskega izobra
ževalnega centra se je poškodova
la 30. 6. Po stopnicah proti de
lavski restavraciji je nesla v ro
kah steklenico, na stopnicah ji 
je spodrsnilo, da je padla ter se 
porezala po levi nogi.

— R. J. iz velcpnevmatikarne 
se je poškodoval 30. 6. Pri vulka- 
nizaciji ogrevnih duš 14 X 4 mu je 
pri odpiranju, preše nenadoma raz
neslo dušo. Vrela voda mu je 
brizgnila v sprednji del telesa in 
v obraz ter ga opekla.

padel na posutem ovinku. Poško
dovanec ni bil voznik mopeda, 
ampak sovoznik.

Navedeni primeri jasno dokazu
jejo, da se varno delo ne more 
urejevati samo s tehnično zašči
to strojev in naprav, ampak da 
morajo biti urejene tudi druge 
okoliščine. Mnogo manj poškodb 
bi bilo tudi, če bi se delavci za
vedali svojih pravic in dolžnosti, 
ki jih morajo upoštevati v varstvu 
pri delu. Prvi odstavek 76. člena 
temeljnega zakona o varstvu pri 
delu citira, da mora oseba na de
lu opravljati svoje delo z vso 
pazljivostjo, da s tem prispeva k 
varovanju svojega življenja in 
zdravja, kot tudi življenja in 
zdravja drugih članov delovnih 
skupnosti. 78. člen navedenega za
kona pravi, da mora oseba na de
lu neposrednemu vodji takoj na
znaniti vsako opaženo pomanjklji
vost, okvaro ali drug pojav, ki 
lahko ogroža varnost pri delu.

Menimo, da se bodo, dokler bo
do obstoječi eksterni in interni 
predpisi o varstvu pri delu velja
li samo za nekatere ljudi v tovar
ni, še vedno pojavljale poškodbe 
ki sem jih opisal. Predpise o pra
vicah in dolžnostih vodij in de
lavcev moramo poznati vsi, če 
hočemo, da bomo število poškodb 
zmanjšali.

RUDI NADIŽAVEC

Vzroki navedenih nezgod



Vloga tržne analize
V celotnem povojnem izgrajeva

nju našega gospodarstva, ko smo 
dali prednost razvoju industrije 
in v pogojih, ko je na trgu pri
manjkovalo blaga, podjetja niso 
čutila potrebe, da bi kakršnokoli 
pozornost posvečala raziskavi tr
ga. V zadnjih letih, zlasti pa po 
vrsti gospodarskih ukrepov v letu 
1965, ki jih imenujemo gospodar
ska reforma, precej beremo in 
slušimo o raziskavi trga. Da je 
prišlo do tega, je vzrok v samem 
razvoju našega gospodarstva. Go
spodarski razvoj pripelje podjetje 
v takšen položaj, da ne morejo 
več prodati celotne proizvodnje, 
če je niso prilagodili trgu. Na tr
gu se začne razvijati konkurenca. 
Iz tega izhaja tudi osnovna ugoto
vitev in potreba, da je potrebno 
v vsakem razvitejšem blagovnem 
gospodarstvu proučevati trg zato, 
da bi vedeli, katere izdelke trg 
potrebuje.

V zadnjem času veliko slišimo 
o velikih zalogah izdelkov. Vzro
ka sta v glavnem lahko dva:

— da po takih izdelkih ni pov
praševanja, torej jih trg ne potre
buje, ali

— neustrezna prodajna politika 
podjetja (visoke cene, nestimula
tivni rabati, vprašanje prevoznih 
stroškov).

Z analizo trga lahko šele objek
tivno ugotovimo, kje so konkretni 
razlogi za zalogo izdelkov.

V gospodarsko razvitih državah 
se podjetja veliko ukvarjajo z raz
iskavo trga ravno zaradi zgornjih 
dveh razlogov. Večja podjetja 
imajo lastne službe za raziskavo 
trga, manjša pa največkrat naro
čajo tržne analize pri inštitucijah, 
ki se ukvarjajo z raziskavo trga. 
Imamo pa nešteto primerov, ko 
so velika podjetja skupno financi
rala raziskavo trga, ki so jo 
opravile specializirane institucije.

Področje raziskave trga je z gle
dišča podjetja lahko zelo obšir
no. Po neki sistematiki bi bila 
raziskava trga lahko naslednja:

— proučevanje tržnih potreb in 
povpraševanja,

•— proučevanje ponudbe in kon
kurenčnih odnosov, cen, reklame, 
prodajnih metod itd.,

— proučevanje prodajnega siste
ma podjetja in prodajnih poti,

— proučevanje proizvodov, obli
ke, asortimenta in embalaže.

Na osnovi zgornjih raziskav 
podjetje lahko dejansko formira 
tako poslovno politiko in strukturo 
proizvodnje, ki sta prilagojeni trž
nim razmeram.

Iz dosedaj nakazanega izhajajo 
naloge, ki so pred službo za raz
iskavo trga. Naše podjetje je for
miralo konjunkturno propagandno 
službo leta 1958. Sele leta 1963 sta 
začela delati dva delavca, in to 
za analizo in propagando. Večji 
razvoj propagandne dejavnosti 
(prospekti, napisi in ostala rekla
ma) opažamo šele od leta 1963 
dalje. Z letošnjim letom pa smo 
razširili službo za raziskavo trga 
tako. da smo zaposlili še enega 
ekonomista ter statistika -prodaje. 
S tem so dani neprimerno boljši 
pogoji delovanja službe za raz
iskavo trga. Do sedaj smo že iz
delali posamezne analize oziroma 
prognoze, s pomočjo katerih smo 
lažje sprejeli nekatere odločitve. 
Izdelali pa smo tudi program de
la, ki vsebuje tiste naloge, ki so 
v interesu našega podjetja. Do 
konca oktobra bomo predložili 
program dela raziskave trga za le
to 1968. Program dela ima po
membno vlogo zato, ker z njim 
opredeljujemo vrstni red nalog ter 
planiramo čas izdelave posamezne 
naloge.

Pri raziskavi trga se pojavljajo 
raznovrstne težave. Predvsem je 
ta služba sploh mlada v Jugosla
viji in nima praktičnih izkušenj 
ter si kader, ki na tem področju 
dela. izkušnje šele pridobiva. V 
Jugoslaviji tudi nimamo ustrezne 
strokovne literature, v angleškem 
jeziku pa jo je precej. Precej nam 
pomaga »Študija o organizaciji, 
programu in metodah dela tržno- 
raziskovalne službe v podjetju 
Sava, ki jo je v letu 1966 izdelal 
Biro za operacijske in tržne raz
iskave v Ljubljani.

Pri analizi kateregakoli vpraša
nja s področja trga zadevamo na 
vrsto težav, ker je nujno priti do 
raznih podatkov o potrebah, na
gnjenjih kupcev, kupni moči, opre
deljevanju konkretnega ali pa po
tencialnega trga in drugo. Že iz 
tega izhaja, da moramo službo 
za raziskavo trga še bolj organi
zirati in mora biti pri tem ves 
komercialni kader aktivno vključen 
vsaj v tekoče opazovanje doma
čega in inozemskega trga. Mnogo 
delovnih mest v podjetju je takih, 
ki jih skušamo organizirano po
vezati, da bi bili vir posameznih 
podatkov ali informacij. Pri raz
iskavi trga ločimo: primarne in 
sekundarne podatke. Primarni so 
tisti, ki jih zbiramo na trgu, 
sekundarne pa lahko zbiramo 
znotraj podjetja. Zlasti primarne 
podatke pa moramo pred uporabo 
v analizi preveriti, oziroma napra
viti logično kontrolo ter izvršiti 
določene korekture, da bi bili re
zultati analize čimbolj realni. Za
to bi nas kakršnokoli subjektivi
stično vplivanje na rezultate ana
lize odvrnilo od objektivnih spoz
nanj.

V zadnji tržni analizi o Vulkol- 
lanu smo bili pred vrsto vprašanj. 
Predeliti je bilo nujno zlasti kon
kurenčni trg. Pri vsaki analizi mo
ramo najprej opredeliti nalogo in 
zadati cilj. Trg je pravzaprav 
vsako konkretno srečavanje po
nudbe in povpraševanja. Pri opre
deljevanju trgov imamo različne 
kriterije: — geografske: lokalni, 
reginalni (Dalmacija, Prekmurje, 
Vojvodina),

— nacionalni (Jugoslavija),
— mednarodni in
— svetovni trg;

če je kriterij izdelek, potem loči
mo: trg za proizvodna sredstva 
(stroji), trg za potrošna sredstva. 
Lahko pa je tudi kriterij konku- 
rentni izdelek, na primer: trg za 
klinasta jermena v Jugoslaviji:

— kriterij je lahko tudi količina 
izdelkov na trgu. glede na to ko
ličino: trg na drobno in trg na 
debelo.

V predlogu plana prodaje za le
to 1968, ki ga bomo pripravili do 
konca septembra, bo moral zlasti 
zajeti tržne potrebe, bolj oprede
liti trge, obdelati prodajne poti 
(lastna trgovska mreža, veletrgo
vino, prvo opremo in druge) in 
se spoprijeti tudi s prodajnimi 
kvotami. Dober plan prodaje s 
predvidenimi ukrepi mora pred
stavljati mobilizator notranjih sil 
za uspešno nastopanje na trgu.

Ob vsem tem igra prodajna sta
tistika pomembno vlogo, ker ima
mo sicer zvezane roke in lahko 
delamo le na osnovi izkustev, ne 
pa na osnovi dejanskih podatkov. 
Zato tudi korak za korakom do
polnjujemo program statistične 
obdelave prodaje, ki ne služi samo 
analitičnim namenom, temveč lah
ko veliko koristi tudi prodajni 
operativi. V programu imamo tu
di kontrolo nad realizacijo plana 
prodaje in prodajne politike. Ra
čunamo, da nam bo tako imeno
vana mteoda DIRECT COSTING 
omogočila lažje planiranje in kon
troliranje realizacije plana. Kon
cem meseca maja je bil 4-dnevni 
seminar na Bledu o tej metodi, 
katerega smo se udeležili štirje 
člani našega kolektiva. Ekonomski 
kader v našem podjetju je o tej 
metodi razpravljal in menil, da je 
postopno uvajanje metode DI
RECT COSTING v našem podjet
ju primerno.

Tržne analize ločimo tudi
— v kratkoročne in
— dolgoročne.
Kratkoročne bomo tudi v bodoče 

sami izdelovali, pri dolgoročnih 
pa bomo verjetno morali poiskati 
pomoč pri specializirani instituciji, 
kot delajo večja podjetja v razvi
tih državah.

Nakazal sem del problemov, te
žav in potrebo po raziskavi trga 
v pogojih gospodarjenja, ko pod
jetje postaja tudi materialno sa
mostojen subjekt odločanja.

CIRIL HABE

Pomen embalaže 
pri prodaji izdelkov

Ce je pakiranje del procesa pri 
prodaji in transportu, potem mo
ramo vedeti, kako bomo pakirali 
in katere materiale bomo upora
bili za pakiranje. Ni vseeno, v kaj 
pakiramo, kako pakiramo in 
kakšna je cena pakiranja. Brez
smiselno je za pakiranje plačati 
veliko, še bolj nesmiselno pa je 
za pakiranje plačati malo, manj 
kot je potreben minimum, ki za
hteva kvalitetno pakiranje, če pla
čamo za pakiranje nekaj več od 
potrebnega, lahko samo nekaj iz
gubimo, pri čezmernem varčeva
nju pa lahko izgubimo vse. Pri 
uporabi valovitega kartona za pa
kiranje moramo upoštevati: last
nosti valovitega kartona, pogoje 
transporta, skladiščenje, prodajo,

Največ prodanega blaga smo 
embalirali v lesene zaboje, manj 
pa v škatle iz valovite lepenke 
ter v škatle iz gladke lepenke. V 
svetu se lesena embalaža umika

Estetsko dognana oblika embalaže 
(posnetek revije INBUSTRIAL 
DESIGN)

kartonski, le v nujnih primerih, ko 
se zahteva posebno velika trdnost, 
še uporabljajo leseno. Kartonska 
embalaža je cenejša in lažja, kar 
se pozna pri stroških transporta. 
Napravili smo analizo nabavnih 
sroškov in transportnih stroškov, 
ki odpadejo na embalažo. Za osno
vo izračuna smo vzeli porabo em
balaže po vrstah od januarja do 
Vključno septembra 1966 in na tej 
osnovi smo napravili analizo o 
stroških embalaže, ki jo je spre
jel UO na eni svojih sej. Izračun 
je pokazal, da je za podjetje bolj 
ekonomična zamenjava lesene em
balaže s kartonsko.

Staro in novo

grafično in likovno obdelavo in 
predpise o pakiranju in testira
nju embalaže iz valovitega karto
na. Vsega tega ni vedno lahko 
povezati, če izpustim najmanjši 
detajl pri izbiranju materiala za 
pakiranje ali v izdelavi embalaže, 
se lahko zgodi, da se bosta pri 
transportu poškodovala embalaža 
in izdelek. To ravno tako velja za 
transportno in komercialno paki
ranje v valoviti karton, če upo
števamo vse naštete momente, 
potem je pakiranje znanje o pri
pravi proizvodnje za transport, 
skladiščenje in prodajo.

Danes se v svetu embalaža iz 
valovitega kartona uporablja v 
vseh vejah industrije zaradi tega, 
ker je relativno poceni, je lahka 
in ima lep izgled in kar je naj
važnejše, ta embalaža lahko po
sreduje odgovarjajoča svojstva in 
higienske lastnosti.

Kakovostna, oblikovno in teh
nološko dognana embalaža, ki je 
ekonomična, estetska in ustreza 
vsem transportnim zahtevam, je 
nujen pogoj za večjo prodajo iz
delkov.

Embalažo delimo po namenu v 
komercialno in transportno em
balažo. Komercialna embalaža je 
predvsem pomembna za artikle 
široke potrošnje, ne pa toliko za 
reprodukcijsko blago.

Sava izdeluje obe vrsti blaga, 
vendar do zdaj ni dajala toliko 
poudarka na komercialno embala
žo, razen če je to kupec (tuj) iz
redno zahteval. Transportna em
balaža je potrebna pri vseh vrstah 
blaga in ipri njej gledamo na eko
nomičnost, primernost in cene
nost, ker mora embalaža biti pro
storsko čim bolj izkoriščena, šči
titi mora blago in mora biti pri
merna za manipuliranje pri tvans- 
portiranju.

Kupec prav gotovo izbira tudi na 
osnovi izgleda in ne samo kvali
tete. Celo več — dostikrat se od
loči za nekaj, kar je lepo obliko
vano, stilizirano, prijetno za oko. 
In prav v tem je bistvo stalnega 
dela pri iskanju novih oblik em
balaže. — žal je večini naših iz
delkov težje najti kakše poseb
ne nove oblike, vendar pa s tem 
ni rečeno, da se ne da ničesar na
rediti. Če ne drugega — vsaj em
balaža. Menim, da je bilo pri nas 
marsikaj že narejenega, marsikaj 
pa ne prodre. Smo včasih preveč 
togi.

Skupne primerjave pokažejo, 
da bi pri 100 % zamenjavi lesene 
embalaže dosegli znatne prihranke. 
V zgornjem prikazu pa nismo 
upoštevali še dodatnih stroškov v 
zvezi z leseno embalažo, in sicer:

— stroški popravil zabojev za 
ponovno uporabo,

— administrativni stroški, iki 
nastanejo v zvezi s korespondira- 
njem, ko kupec vrača zaboj (obre
menitev, dobropis).

Zato je nujno, da smo prešli na 
kartonsko embalažo povsod, kjer 
je možno. Leseno embalažo bi ob
držali le tam, kjer je to nujno 
potrebno — prevelika teža izdelka 
ali izrecna zahteva kupca.

Izdelali smo več variant komer
cialne embalaže. Predno bomo pri
pravili predpise o embaliranju, 
se moramo odločiti za tipe in ve
likosti embalaže. Izdelali smo še 
več organizacijskih predpisov za 
embaliranje naših izdelkov, za 
druge pa so v izdelavi. V analizi 
smo predlagali, da bi funkcijo pa
kiranja prevzela že proizvodna 
delovna enota. Delavski svet pod
jetja je to sprejel, ko je potrdil 
organizacijo internega transporta. 
Ta način bo zmanjšal stroške, ker 
bo odpadlo večkratno prelaganje 
izdelkov. S tem bomo prihranili 
čas in prostor, kar je še zlasti 
pomembno zaradi pomanjkanja 
skladiščnega prostora. V embala
žo, v kateri bodo proizvodi paki
rani takoj po zaključni fazi pro
izvodnje, je treba obvezno vlagati 
kontrolne liste, to olajša štetje, 
obenem pa zagotavlja večjo paz
ljivost tistega, ki proizvode pa
kira.

Pri vsem tem uvajanju karton
ske embalaže pa se srečujemo z 
raznimi težavami glede osnutkov 
in tehnične izpeljave embalaže fn 
s težavami, kako dobiti ustreznega 
dobavitelja in odgovarjajočo ceno 
embalaže. Najbolj pa je zamudno 
delo pri poizkusih o pakiranju 
posameznih izdelkov v embalažo, 
pri čemer je potrebno misliti, da 
bi preobširni asortiman nove em
balaže pomenil ekonomsko obre
menitev za tovarno. Iz tega sledi, 
da skušamo vsako novo obliko 
embalaže uporabiti za več vrst 
proizvodov. Treba pa je tudi pa
ziti, da je število izdelkov v kar
tonih zaokroženo zaradi olajšane
ga poslovanja.

Embalaža ima lahko tudi re
klamno funkcijo. Ko je UO spre
jel predlog o uvedbi kartonske 
embalaže, je istočasno sprejel tudi 
naš predlog, da embalažo potiska
mo. S tem dobi kartonska emba
laža lepši izgled in vzbudi na trgu 
večje zanimanje.

ZDENKA ULČAR



Stanovanjska gradnja v družbenem sektorju
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dohodka. Kot sem v prejšnji šte
vilki že navedel, so poleg lastnih 
sredstev podjetja lahko najemala 
še dolgoročne kredite pri stano
vanjskih skladih, kamor so se iz 
delovnih organizacij stekala 4% 
sredstva od bruto OD. Naše pod
jetje je v tem času, ko so poslo
vali stanovanjski skladi, odvedlo 
110 milijonov SD. Od tega denar
ja pa smo dobili 140 milijonov SD 
dolgoročnih kreditov, ki jih pod
jetje v obliki anuitet vrača letno 
v višini 25 milijonov SD.

Z lastnimi sredstvi in s krediti 
stanovanjskega sklada je bilo za 
potrebe naših delavcev zgrajeno 
205 stanovanj s skupno stanovanj
sko površino 1.200 m2.

Vrednost teh in stanovanj, ki 
smo jih dobili od SPL (splošnega 
ljudskega premoženja) znaša po 
revalorizaciji stanovanjskega fon
da, ki je bila narejena konec leta 
1965 in delno v letu 1966, nad 98 
milijonov SD. Zdi se mi, da tega 
ne bi smeli zanemariti.

Do reforme stanovanjskega go
spodarstva v letu 1965 je prevla
dovala v glavnem blokovna grad
nja, katero so financirale gospo
darske organizacije. Za to so ko
ristile v pretežni meri lastna sred
stva, ki so ostala na skladu skup
ne porabe po vsakoletni delitvi

(Morda bomo v eni od prihod
njih številk podrobneje seznanili 
bralce s tem, kakšno je stanje na
šega stanovanjskega fonda po 
vključitvi v enotno stanovanjsko 
podjetje v Kranju.)

To sem omenil zaradi tega, ker 
bi rad osvetlil vprašanje, kako bo

v bodoče potekala blokovna grad
nja stanovanj in kdo naj bo glavni 
finanser te vrste gradnje. Na ob
čini trdijo, da morajo biti pod
jetja glavni nosilci stanovanjske 
gradnje, saj razpolagajo s 3,25% 
od bruto OD, ki je namenjen iz
ključno stanovanjski gradnji. 
Razpolagajo pa tudi z denarnimi 
sredstvi, ki se formirajo na skla
du skupne porabe ob zaključku 
poslovnega leta. Pri tem gre za 
dvoje: 1. za način in tip gradnje 
in 2. za razpoložljiva finančna 
sredstva. Blokovna gradnja bi mo
rala biti po vseh računih veliko 
cenejša kot individualna ali kakš
na koli druga gradnja. To že za
radi tega, ker je na majhnem zem
ljišču koncentrirano veliko šte
vilo stanovanj in ob tem vsi po
trebni objekti družbenega in ko
munalnega pomena. Vse to je v 
redu in prav, če se ne bi dogajalo 
ravno obratno. Stroški tako zgra
jenih stanovanj so previsoki. Zna
no je, da je v poslednjem letu 
stal 1 m2 stanovanjske površine 
v blokovni gradnji v Kranju naj
manj 156.000 SD, medtem ko je 
v Ljubljani stal ob Isti opremlje
nosti kot v Kranju tudi do 265.000 
SD. Cim višji pa so gradbeni

stroški posameznega stanovanja, 
tem višja je tudi najemnina, ki 
se formira tako, da se upoštevajo 
gradbeni stroški (obračunska ce
na), pripadajoča komunalna 
opremljenost zemljišča in amor
tizacijska doba stanovanja. S tem 
računom pridemo do najemnine, 
ki bi znašala za dvosobno stano
vanje s površino 70 m2, kamor so 
vključeni stroški ogrevanja vseh 
prostorov konec leta 1970 na okoli 
35 do 40 SD. To pa je za povpreč
ne OD delavca, ob upoštevanu 
stalnega naraščanja življenjskih 
stroškov, veliko preveč.

3. Podjetje, ki se odloči za na
kup stanovanja v blokovni gradnji, 
je po sedaj veljavnih predpisih 
samoplačnik in uporabnik kuplje
nega stanovanja, d očim dobiva 
najemnino stanovanjsko podjetje 
v občini in tudi v njenem imenu 
upravlja s stanovanjskim fondom.

Ta rešitev nima primerjave! 
Jasno je, da se zaradi tega in 
manjših stanovanjskih stroškov 
mnoga podjetja raje odločajo za 
individualno ali kakšno drugo ob
liko gradnje. Kajti edino tako se 
investitorjem povrne vloženi de
nar. Poudariti je treba, da se ta
ko vrnjena finančna sredstva zbi
rajo na skladu skupne porabe, iz

katerega krijemo vse neposlovne 
izdatke. Le-ti pa v veliki meri pri
pomorejo, da v kolektivu poveča
mo produktivnost dela.

Vzporedno s prizadevanji za 
širjenje in izboljšanje naše proiz
vodnje prav gotovo ne smemo za
nemarjati tudi stanovanjskih vpra
šanj. Toda vsak dinar je treba 
obrniti ob pravem času in ga dati 
na pravo mesto.

V našem podjetju je predvide
no, da bomo v bližnji prihodnosti 
reševali stanovanjsko vprašanje 
takole:

1. podpirali in kreditirali bo
mo individualno gradnjo; iz skla
da skupne porabe bomo letno na
menili določena finančna sredstva,

2. dograditi nameravamo sta
novanjsko naselje na Orehku, v 
katerem bo približno 50 do 60 sta
novanjskih hiš,

3. kreditirali bomo gradnjo sta
novanj v blokih za člane kolekti
va, in sicer s pogojem, da le-ti 
prispevajo 30 % lastno udeležbo,

4. socialno šibkim bo podjetje 
brezplačno dodeljevalo potrebna 
stanovanja.

V prihodnji številki: gradnja na 
Kokrici in Stari cesti.

PETER ŽIGANTE

Povratni športni dvoboj Steklarna - Sava
V nedeljo, 25. junija, je bil v 

Hrastniku povratni tradicionalni 
četrti športni dvoboj med kolekti
voma Steklarno iz Hrastnika in 
Savo,

Tokrat je bil dvoboj najštevil
nejši, saj smo se pomerili kar v 
desetih panogah. Savčani smo v 
dveh avtobusih pripeljali zelo šte
vilno ekipo (cca 80 članov), vendar 
nam to ni pomagalo, da ne bi bili 
tako visoko premagani. Kar 8:2 
za steklarje se je glasil končni 
rezultat. To je najvišji poraz, kar 
smo jih dosegli v dvobojih s Stek
larno. Zavedati pa se moramo, 
da so bili naši nasprotniki zelo 
dobro pripravljeni, saj čez teden 
dni potujejo v Paračin na steklar
ske igre in je bila to njihova zad
nja preizkušnja. Tako visok po
raz pa lahko opravičimo le s tem, 
da smo se v vsem premalo pri
pravili. S seboj nismo vzeli naj
boljših moči. Tako je odbojko 
morala igrati druga ekipa, torej 
igralci, ki na gumijadi niso bili 
niti v rezervi. Ravno tako so ša- 
histi, čeprav so dosegli zmago, 
morali v avtobusu med vožnjo po
iskati petega igralca, ki je bil 
drugače namenjen v Hrastnik sa
mo kot gledalec. Strelke pa so 
morali zbrati kar v Hrastniku, ker 
v Kranju baje niso vedeli, da se 
v tej panogi tudi tekmuje. Tako 
so najboljše ostale doma, tekmo
vale pa takšne, ki so prej stre
ljanje opazovale le od daleč. Vse
kakor so to nešportne poteze na
ših najboljših športnikov, če me
nijo, da na takšnem srečanju ni 
vredno zastopati svojega kolekti
va. Na drugi strani pa bi pohvalil 
in dal ostalim za vzgled dva naj
boljša športnika Save, in to ke
gljaškega državnega reprezentan
ta Mira Ambrožiča in strelca 
Franca Peternelja, ki sta se kljub 
lepemu vremenu žrtvovala in se 
udeležila tekmovanja.

Zdaj pa poglejmo, kako so sre
čanja po posameznih panogah po
tekala:

Atletika: To tekmovanje je bi
lo na medsebojnih dvobojih to
krat prvič na sporedu. Pomerili 
so se v tekih na 100 in 1500 met
rov, skoku v daljino in metu kro
gle (samo moški). V vseh discipli
nah smo bili precej slabi in pre
magani.

Rokomet: 10:43 ali katastrofa
Save. Rezultat je sicer pričako
van, ker ekipa Steklarne redno

trenira ter tekmuje v ligi, naši pa 
se zberejo le za podobna prijatelj
ska tekmovanja.

Odbojka — moški: 3:2 za stek
larje. Kot sem že omenil, je na
stopila tu naša druga ekipa, ki 
se je še dokaj uspešno upirala in 
z malo več sreče bi lahko tudi 
zmagala.

dobro moštvo in se poteguje za 
I slovensko ligo.

Kegljanje: 380:325 za Steklarno. 
Zmagi domačinov je precej pri
pomogla steza, ki je naši tekmo
valci niso vajeni in zato jim ni 
šlo, kot bi želeli.

Odbojka ženske: 2:1 za steklar- 
ke. Skoda, naša dekleta so bila

Nogomet in rokomet (posnetka iz srečanja v Kranju)

Šah: 3 1,2:1 1,2 in prva zmaga za 
Savo. Obe ekipi sta nastopili oslab
ljeni. Za Savo so zmagali Ivano
vič, Požar in Gazvoda. Na prvi 
deski je remiziral Džordževič, iz
gubil pa je edino Čufar na peti 
deski, ki je naknadno vskočil v 
ekipo.

Namizni tenis: 5:4 in druga zma
ga za Savo. Izkazal se je Novak, 
ki je dobil vse tri dvoboje. Ne
koliko pa je razočaral Bec, ki 
smo ga videli že precej bolje igra
ti, tretji igralec Save Štefanec pa 
je dobil eno igro. Čudno se mi 
zdi, da na dvoboju, čeprav je pri
šel, ni nastopil mladi Avgust Lu
tar, ki je na gumijadi pokazal iz
redno igro.

Streljanje moški: 1243:1165 za 
Steklarno. Nastopili smo komplet
ni s Peterneljem na čelu, vendar 
so nekateri dosegli rezultate pod 
povprečjem, tako da tudi dobra 
rezultata Peternelja in Kerna ni
sta bila dovolj za zmago.

Nogomet: 7:0 za steklarje. Viso
ka zmaga domačinov, ki so nam 
kot za šalo zabijali gole. Zelo se 
nam je poznala odsotnost poško
dovanega Diniča. Vedeti pa mo
ramo, da je ekipa Steklarne zelo

Danes vam bom pa odkrila 
nekaj stvari, ki me že dalj 
časa bodejo v oči.

Lotila se bom najprej naše 
trgovine v Kranju. Težko 
sem gledala zaprašena izlož
bena okna. Ne vem, ali jih 
kdaj očistijo ali ne? Že sem 
mislila vzeti krpo v roke in 
stopiti noter, da bi opravila 
svoje. Toda premislila sem si 
takrat, ko sem zagledala pre
cejšnje število mrtvih muh 
in drugega mrčesa. Je že res, 
kot pravijo, da gre guma 
nekaterim v nos, da bi pa 
kdo umrl, pa še nisem sliša
la. Verjetno pa muham in 
podobnemu škoduje. Če bi 
bili v izložbenem oknu na
mesto gume kaki drugi ži
vilski artikli, bi bil verjetno 
kar cel roj tega mrčesa. 
Dragi tovariši iz prodajalne 
Kranj, vzemite pripomočke za 
čiščenje in očistite svoja iz
ložbena okna!
Pa ne mislite, da je to vse, 
še nekaj me bode v oči v

tej trgovini. To so razni re
klamni napisi in parole, ki 
kličejo kupce v prodajalno. 
Na eni izmed njih, ki mi je 
kar zameglila oko, sem brala: 
»Prodajamo GUMI cevi te in 
te! Ali se ne bi lepše slišalo 
gumena cev, gumeni izdelki in 
podobno? Saj smo vendar 
gumarji in gumarska tovar
na. Torej poizkusite tudi te 
malenkosti odstraniti!

»Prodajamo šotorske blazi
ne«, piše na enem reklamnem 
listu tudi v izložbenem oknu 
naše prodajalne. Prav dobro 
sem morala pogledati, da sem 
jih videla, saj sem mislila naj
prej, da je to kakšen majhen 
artikel. Jaz bi jih premaknila 
bolj k oknu ali pa jih bolj 
osvetlila, da bi jih res mi
moidoči videli. Sicer ste pa 
vi strokovnjaki za take stvari 
in boste vse te moje, morda 
koristne predloge, uporabili. 
Pa ne zamerite, res!

Lep pozdrav —

vaša Micka

že blizu zmage, pa jih sreča ni 
marala. Mislim pa, če bi igrale 
kompletne bi jim zmaga ne ušla. 
Najboljša, kot vedno, je bila 
Anica Luskovec.

Streljanje — ženske: 742:405 za 
domačinke. Poraz, ki je bil pri
čakovan, saj smo nastopili z ne
pripravljeno ekipo.

n ih vežejo tudi že zares prijatelj
ske vezi.

Rezultati: Sava : Steklarna 
atletika 0:4, 
rokomet 10:43, 
odbojka — moški 2:3, 
šah 3 1,2 : 1 1,2 
namizni tenis 5:4, 
streljanje — moški 1165:1243, 
nogomet 0:7,

Na koncu naj omenim, da je 
srečanje bilo zares prijateljsko, saj 
smo sedaj s tovariši steklarji že 
stari znanci, in nas poleg šport-

kegljanje 325:380, 
odbojka — ženske 1:2, 
streljanje — ženske 405:742.

VID GAZVODA

• S A H e
V dneh od 9. do 11. junija 1967 

je bilo v Portorožu sindikalno 
moštveno prvenstvo Slovenije v 
šahu. Tekmovanja se je udeležilo 
19 ekip iz vse Slovenije. Tokrat 
prvič se je XIX. slovenskega pr
venstva udeležila tudi ekipa to
varne Sava, ki je bila zmagova
lec v kranjski skupini.

Dosegli smo nekaj lepih zmag, 
samo škoda, da je bil prvi dan 
tako porazen za nas, da na koncu 
nismo mogli zasesti vidnega me
sta. Od 19 ekip smo mi zasedli 16. 
mesto.

V ekipi Save sta najbolje igrala 
Mirko Požar, ki je s svojo mir
nostjo v odločilnih trenutkih pre
magal tudi dosti boljše igralce, in 
Ljubo Džordževič, ki je z izredno 
borbenostjo pospravil -precej zmag, 
čeprav je igral na drugi deski z 
zelo dobrimi igralci. Igralcem 
Vregu, Gazvodi in Stanešiču pa 
se je poznalo, da so bili za tako 
naporno tekmovanje premalo pri
pravljeni, saj so po treh, štirih 
igrah ostali čisto brez moči. Naš 
igralec na prvi deski Vlasto Ber
toncelj pa je igral v glavnem z 
mojstri in mojstrskimi kandidati 
in dosegel zadovoljiv rezultat.

Organizator in vodja tekmovanja 
je bila šahovska zveza Slovenije. 
Organizacija je bila zelo dobra.


